

**Juniorprofessur (W1)
für Umwelt und Kulturevolution der frühen Menschheit
mit Tenure Track (W2)**

zu besetzen.

Diese Ausschreibung erfolgt im Rahmen des Bund-Länder-Programms zur Förderung des wissenschaftlichen Nachwuchses (WISNA). Sie richtet sich an Wissenschaftlerinnen und Wissenschaftler in einer frühen Karrierephase.

BewerberInnen benötigen eine abgeschlossene Promotion im Fach Ur- und Frühgeschichte und sollen einen Forschungsschwerpunkt im Bereich Frühe Menschheitsgeschichte (Ältere Steinzeiten) mit einem Fokus auf die umweltgeschichtlichen Kontexte besitzen. Besondere methodische Kompetenz auf dem Gebiet der Landschaftsarchäologie und eine theoretische Perspektive im Sinne einer interdisziplinären Kulturanthropologie wären von Vorteil.

In der Lehre soll der/die StelleninhaberIn in der Lage sein, die Grundzüge der Frühen Menschheitsgeschichte (inhaltlich und methodisch) zu vermitteln. Er/sie wird im Rahmen des Kölner Centre of Quaternary Science and Geoarchaeology eng mit den geowissenschaftlichen Disziplinen zusammenarbeiten und dabei insbesondere Lehrverpflichtungen im Master-Studiengang Quaternary Research and Geoarchaeology wahrnehmen. Zudem wird eine enge Kooperation mit der a.r.t.e.s. Graduate School der Philosophischen Fakultät erwartet.

BewerberInnen werden um eine Ideenskizze zum Kompetenzfeld IV („Kulturen und Gesellschaften im Wandel“) im Exzellenzprofil der Universität zu Köln gebeten.

Es gelten die Einstellungsvoraussetzungen nach § 36 des Hochschulgesetzes NRW.

Im dritten Jahr nach Dienstantritt ist eine Zwischenevaluation vorgesehen, auf deren Grundlage über eine Verlängerung um weitere drei Jahre entschieden wird. Spätestens im sechsten Jahr nach Dienstantritt ist eine Endevaluation vorgesehen, auf deren Grundlage über die Verfestigung auf einer W2-Professur entschieden wird. Beide Evaluationen werden gemäß der Ordnung zur Qualitätssicherung in Tenure Track-Verfahren der Universität zu Köln durchgeführt. Bei der W1-Professur umfasst das Lehrdeputat vier Semesterwochenstunden in der ersten Qualifizierungsphase sowie fünf Semesterwochenstunden in der zweiten Qualifizierungsphase. Bei der W2-Professur ist ein Lehrdeputat von neun Semesterwochenstunden vorgesehen.

Bewerbungen schwerbehinderter Menschen sind erwünscht. Schwerbehinderte Menschen werden bei gleicher Eignung bevorzugt. Bewerbungen von Frauen sind ausdrücklich erwünscht. Frauen werden bei gleicher Eignung, Befähigung und fachlicher Leistung bevorzugt berücksichtigt, sofern nicht in der Person eines Mitbewerbers liegende Gründe überwiegen.

Bitte richten Sie Ihre Bewerbung mit den üblichen Unterlagen (Lebenslauf, Schriften- und Lehrveranstaltungsverzeichnis, Lehrevaluationsergebnisse (falls vorhanden), Urkunden über akademische Prüfungen und Ernennungen) in elektronischer Form bis zum 15. Oktober 2018 an die Dekanin der Philosophischen Fakultät der Universität zu Köln. Bitte reichen Sie ebenfalls Ihre Qualifikationsschrift sowie vier aus Ihrer Sicht für die Professur aussagekräftige Veröffentlichungen in einzelnen PDF-Dateien ein.

Bitte bewerben Sie sich über das Berufungsportal der Universität zu Köln:

(<https://berufungen.uni-koeln.de/>)

The Institute of Prehistoric Archaeology at the Faculty of Arts and Humanities University of Cologne, invites applications for the following full-time position starting April 1st, 2019.

**Professorship (W1, tenure track) in
Cultural Evolution and Environment of Early Humans**

This call is part of the Tenure Track Programme of the German Federal Government and the Federal States. It addresses researchers at an early career stage.

The successful applicant will have completed a PhD in Prehistoric Archaeology and a research focus on the history of early humans (Palaeolithic) with special emphasis on environmental contexts. Eminent methodological competency in the field of Landscape Archaeology and a theoretical self-positioning within an interdisciplinary, historical Anthropology of Culture would be an advantage.

Candidates should be able to teach the fundamentals (content and methodology) of early history of humankind. We are looking for candidates who will engage in close collaboration with the geosciences in the framework of the Cologne Centre of Quaternary Science and Geoarchaeology and take on teaching responsibilities within our Master curriculum Quaternary Research and Geoarchaeology. Intensive cooperation with the a.r.t.e.s. Graduate School of the Faculty is expected.

Candidates are asked to provide a research concept consistent with Competence Area IV (Cultures and Societies in Transition) within the University of Cologne's Excellence Strategy.

The requirements outlined in § 36 of the Universities Act NRW (Hochschulgesetz des Landes Nordrhein-Westfalen) apply to this position.

In the third year after entering into office, an interim evaluation is held. This serves as the basis for the decision as to whether an extension for a further three years will be granted to the candidate. At the latest, a final evaluation is held in the sixth year after entering into office. On this basis, a decision will be reached as to whether the candidate will be given tenure at W2 level. Both evaluations are carried out according to the Regulations for Quality Assurance in Tenure Track Procedures at the University of Cologne. W1 professorships comprise a teaching load of four hours per week (i.e., two 90-minute courses per semester) in the first qualification phase and five hours per week in the second qualification phase. W2 professorships comprise a teaching load of nine semester hours per week.

The University of Cologne is an equal opportunity employer in compliance with the German disabilities laws. Candidates with disabilities are therefore strongly encouraged to apply. Disabled persons with equal qualifications will be given preference. The University is also committed to increase the percentage of women in research and teaching. Applications of women are specifically appreciated. In the case of equal qualifications, competence, and professional achievements, women will be considered on preferential terms within legal possibilities.

Applicants should submit their documents (CV, list of publications, list of taught courses, teaching evaluations if available, and copies of official certificates) to the Dean of the Faculty of Arts and Humanities at the University of Cologne. Furthermore please also submit in individual PDF files your doctoral thesis (first book) as well as four publications which you consider relevant to the professorship.

Please apply via the University's Academic Job Portal (<https://berufungen.uni-koeln.de/>) no later than October, 15th 2018.